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Jo, TERESA PAUHÍ I JUAN, VAIG NÉIXER A GIRONA EN EL SI D'UNA FAMILIA 

treballadora i em vaig criar al barrí de Sant Josep, Des deis dos 

anys vaig anar a l'escola i vaig teñir el phvilegi de ser la mes petita 

durant l'any. El preescolar i l'EGB, els vaig estudiar a Tescola Anne-

xa, A l'edat de 8 anys, el pare ens va deixar per una malaltia irre

versible. Afortunadament, aleshores la mare ja treballava de 

modista I va poder tirar endavant els tres filis: la Margarida, de 

setzeanys, en Xavier, dedeu, i jo, de vuit. 

Ais nou anys, quan estudiava quart d'EGB, vaig comengar a 

apropar-me molt ais Ilibres i m'aixecava del seient de reseda per 

poder veure bé la pissarra, ja que sense adonar-me'n cada dia 

anava perdentvisiói m'era molt difícil seguir el que la mestraapun-

tava a la pissarra,.. Arran d'aixó, la mestra es va posar en contacte 

amb la mare i vam anar a visitar un oftalmóleg de Girona. Després 

de váries visites, el metge li va dir a la mare que possiblement jo 

devia teñir una amiga o amic que portava iilleres i que jo també 

volia portar-ne.Així anava passantel temps, finsqueel doctor li va 

dirá la mare (perquéjo n'eraconscient): «Elquepassavaésquese 

liestavaassecantelnervióptic, i en poc temps es quedará cega". 

Davant d'aixó, la mare em va portar a can Barraquer i, des

prés de moltes visites, proves i despeses per a reconomla familiar, 

van dir que tenia una malaltia que nopodien definir amb ctaredat, 

pero que pensaven queja noperdria mésvista,totiquetampocla 

recuperarla mal. 

Mentrestant, jo seguía estudianta Tescola. M'asseia a la pri

mera fila, perqué els mestres coneixien el meu problema, i encara 

que m'era mes difícil que a ningú seguir les classes, vaig superar 

l'EGB, jo diría que amb bons resultáis. 

Amb els meus companys i amics d'aqueil temps, no vaig 

tenir-hi cap problema. Sabien que no hi vela bé i prou. 

Ais catone anys, quan vaig anar a estudiar a l'institut Vicens 

Vives, totes va complicar. 

D'una banda, comengava a relacionar-me amb alíres perso

nes diferents de les del barrí. Comengava a passejar per la Rambla 

I conéixer altres companys que venien d'altres escoles i que van 

coincidir a l'institut. De l'altra, teníem un professor diferent per a 

cadaassignatura. Permésquelafamíliaijohavíemexplicatalcap 

d'estudis quin era e! meu problema, en general em trobava amb la 

incomprensió i incredulitat deis professors. 

Malgrat aixó, i grades a la solidaritat deis companys de clas-

se, m'espavilava, ja que o bé em passaven els apunts o bé a Thora 

que el professor escrivia a la pissarra emdictaven el contingut per

qué jo en pogués prendre nota. 
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Recordó que en aquell temps em dolia molttrobar-me amb la 

incomprensió de molts nois i noies, ja que aparentment no se'm nota-

va cap detecte a la vista ilagentem prenia perantipática i estúpida. 

Així vaig superar el BUP í vaig arribar al COU. Pensó que em 

faltaven les ganes de Iluitar, i per aixó ho vaig deixar correr, I em 

vaig posar a treballar. 

Durant un temps vaig treballar a Tescola Joan Riu, i encara 

que em resultava molt difícil teñir bona cura deis nens que tenia 

assignats, me'n vaig sortir prou bé. Vaig teñir la sort que algunes 

companyes em donaven un cop de má a l'hora de donar-los els 

medicaments. Seguldament, i a través d'un amic que sabia que 

m'agradava molt cuinar, em van oferir treballar de xef de cuina en 

un restauran!que es vaobriral barrideSantPeredeGalligans.Van 

ser qulnze mesos que no oblidaré. Molt feixuc per les moltes hores 

que hi dedicava, pero molt gratificant tant per la solidaritat deis 

meus companys, que van fer que per a mi mal tos un problema no 

veure-hi bé, com perl'éxitquetenien els plats quejo cuinava. 

En aquell temps vaig teñir coneixement que existia una entitat 

que es deia ONCE, on jo possiblement hi tindria cabuda. Decidida 

a tornar a estudiar i amb el vistipiau de la mare, que m'ajudaria, 

vaig anar a veure qué era aixó de l'ONCE ais vint-i-un anys. Cap 

metge ni ningú m'havien parlat de la seva existencia. Jo esteva 

convenguda que l'ONCE era per a persones que no velen res. Jo 

mai m'heconsideratuna persona cegaja que encuna resta visual 

i vaig aprendre a optimitzar-la molt bé. Si ha^íués sabut que hi 

havia la possibilitatd'afiliar-se a l'ONCE amb eigtau de visió quejo 

tenia en aquell moment, ho hauria fet ais nou anys. 

A partir d'aquí vaig entrar en el món deis cees. Vaig anar a estu

diar informática de gestió i posteriorment vaig comengar la meva tra-

jectória laboral a rONCE. Entrara l'ONCE va significar per a mi ¡'ober

tura de totes les portes que sempre havia trobat tancades: compren-

sió, facilitat per afrontar Íes dificultats visuals, convivencia an^b altres 

persones amb problemes tan o mes grans que els meus i un gran 

nombre d'amics que en definitiva em fan sentir com a casa meva. 

Moltes vegades he pensat qué hauria estat de mi si hagués 

pogut gaudir de mestres de suport com els que avui els infants 

deficients visuals teñen grades a i'ONCE per poder seguir les clas-

sesambnormalitat. 

A mi m'hauna agrada! ser Ilicenciada en botánica, pero quan 

estudiava BUP em vaig adonar que diffcilment seria possible. ja 

que no em defensava amb l'ús deis microscopis. Avui pensó que 

tant se val, ja que estic fent una feina que m'agrada, amb gent 

amb la qual em sentó molt bé, i sobretot em sentó una persona 

útil, pertant cree que a la vida no es pot esperar molt mes. 

Teresa Palahí i Juan 
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